
 

۲۳ هزار کلاس بدون معلم 
یک عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای 
اسلامی گفت: در شرایطی که یک هفته از شروع آغاز سال 
تحصیلی جدید می گذرد بیش از ۲۳ هزار کلاس درس 
فاقد معلم هستند و باید مجلس شورای اسلامی به این 

موضوع ورود کند. 
به گزارش ایسنا، محمد وحیدی در جلسه علنی صبح 
دیروز یکشنبه مجلس در تذکری اظهار کرد: مهرماه و آغاز 
سال تحصیلی را شاهد هستیم اما بیش از ۲۳ هزار کلاس 
درس فاقد معلم است آن هم در شرایطی که قانون اجازه 
استفاده از معلمان بازنشسته را داده است اما بازنشستگان 
استقبال نمی کنند چون پاداش دو سال گذشته شان را 

نگرفته اند. 
او اضافه کرد: از طرف دیگر قانون مهرآفرین اجرا نشده 
و اجازه نمی دهند خرید خدمات آموزشی هم در کلاس ها 
درس بدهند، سوال این است که وظیفه مجلس شورای 
اسلامی و دولت چیست؟ معلمی که دو سال گذشته 
بازنشسته شده و پاداش نگرفته طبیعتا استقبالی از 
بازگشت به کلاس درس را ندارد وضعیت به گونه ای است 

که بچه ها در کلاس ها سرگردان هستند. 
این عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای 
اسلامی بیان کرد: درباره وضعیت استخدامی آزمون 
آموزگاری سوالی از وزیر آموزش و پرورش مطرح کردم 
که باید درباره وضعیت نابسامانی در آموزش و پرورش 

پاسخ دهد. 
محمد باقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی در 
پاسخ به تذکر وحیدی اظهار کرد: این نکته مهمی است، 
این روزها پیغام های زیادی به نمایندگان در این باره 
می گویند، من خودم پیگیر هستم. وزیر آموزش و پرورش 
هم به این موضوع توجه کند که در اول سال تحصیلی باید 
کلاس های مدارس مشکلی نداشته و دانش آموزان از درس 

عقب نیفتند. 
او ادامه داد: مجوز لازم برای استفاده از معلمان بازنشسته 
داده شده و منابع مالی هم در نظر گرفته شده انشاءا... وزیر 

دقت کند بنده هم پیگیر هستم. 

 مشاهده  وبا 
مدیر شبکه بهداشت و درمان سقز از شناسایی نخستین 
مورد مبتلا به بیماری وبا در این شهرستان خبر داد و گفت: 

این فرد سابقه سفر به عراق دارد. 
روابط عمومی شبکه بهداشت و درمان شهرستان سقز 
روز شنبه به نقل از دکتر پروین خسروپور اعلام کرد: 
نخستین فرد مبتلا به التور در شهرستان سقز که سابقه 
مسافرت به کشور عراق داشت، پس از انجام نمونه گیری و 

مثبت شدن تست شناسایی شد. 
او افزود: با توجه به مشاهده بیماری وبا در شهرستان 
سقز، برای پیشگیری و مقابله با این بیماری، همشهریان 
عزیز سقزی باید دستورالعمل های بهداشتی مربوطه را مهم 

تلقی نموده و رعایت کنند. 
مدیر شبکه بهداشت و درمان سقز با بیان اینکه بیماری 
وبا به دنبال خوردن غذا یا آب آلوده به باکتری ویبریو کلرا 
ایجاد می شود، اضافه کرد: رعایت دستورات بهداشتی و 
مصرف آب و غذای سالم از مهم ترین راهکارهای پیشگیری 

و کنترل بیماری وباست. 
خسروپور ادامه داد: به مردم عزیز توصیه می شود ضمن 
رعایت دستورات بهداشتی و پرهیز از تردد غیر ضروری 
به نقاط آلوده، مواد غذایی را از مراکز معتبر تهیه و از 
فروشندگان دوره گرد و دستفروشان خریداری نکرده و از 

استفاده از منابع آبی نامطمئن خودداری کنند. 
اسهال شدید و بد بو از علائم ابتلا به بیماری وباست و 
کسانی که دارای این علائم هستند باید هرچه سریع تر به 
نزدیکترین مرکز بهداشتی درمانی محل سکونت خود 

مراجعه کنند.

حقوق سربازی
نزدیک به یک سال است که سرباز هستم و حقوق سربازی 
دریافت می کنم، امسال با اینکه حقوق ها افزایش داشته است 
ولی برای سپاه هنوز همان ۲ میلیون و 600 هزار تومان واریز 
می شود از مسئولان درخواست رسیدگی به این موضوع را 

داریم تا مشکلات سربازان مرتفع گردد. 
یک شهروند از تهران 

تعویض پلاک خودرو
برای نوبت تعویض پلاک و نقل و انتقال خودرو وارد سایت 
شدم و در کمال ناباوری همه نوبت ها تا تاریخ سه شنبه هفته 
بعد یعنی 18 مهرماه پرشده و بعد از آن هم به شما نوبت 
نمی دهند الان من باید چکار کنم تمامی مراکز تعویض پلاک 
تهران ظرفیت شان تکمیل است توروخدا رسیدگی کنید 
خسته شدیم هرچی اینترنتی می شود به جای اینکه راحت تر 

شود بدتر می شود. 
بنگر از تهران 

شهریه دانشگاه آزاد
دانشجوی رشته پزشکی دانشگاه آزاد هستم و این ترم 
شاهد افزایش ۲ برابری شهریه بودیم. در صورتی که طی این 
مدت آموزشی نداشتیم و فقط در بیمارستان کار می کردیم 
بدون هیچ حقوقی حتی هزینه وسایل شخصی هم خودمان 
پرداخت کردیم و دانشگاه میزان کمی از وسایل را برایمان 
تهیه می کرد. از مسئولان درخواست رسیدگی به این موضوع 

را داریم. 
حسینی از تهران 
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 دولت های قبل بیشتر
 اخراجی داشته اند

رئیس مرکز جذب اعضای هیات علمی 
وزارت علوم آخرین مهلت دانشگاه ها برای 
جذب  متقاضیان  پرونده  تکلیف  تعیین 
سال های 1۳۹۹، آبان 1۴00 و اردیبهشت 
1۴01 را اعلام کرد.  محمد خلج امیرحسینی 
درباره تعیین تکلیف پرونده متقاضیان هیات 
علمی دانشگاه ها گفت: به دانشگاه ها اعلام 
شده تا آخر مهر، پرونده متقاضیان جذب سال 
1۳۹۹ را تعیین تکلیف کرده و به مرکز جذب 
وزارت علوم ارسال کنند.  او ادامه داد: همچنین 
دانشگاه ها باید پرونده های متقاضیان جذب 
آبان 1۴00 را تا آخر آذر و پرونده متقاضیان 
اردیبهشت 1۴01 را تا آخر بهمن تعیین تکلیف 
کرده و تمام کنند.  رئیس مرکز جذب اعضای 
هیات علمی وزارت علوم درباره اینکه آیا از 
استادان لغو همکاری شده شکایاتی به مرکز 
جذب وزارت علوم ارسال شده است، گفت: 
شکایتی شده است و مسیر رسیدگی خود 
را طی می کند، برخی از این شکایات توسط 
هیات عالی جذب)ماده 1۵( پذیرفته و برخی 
نیز رد می شوند.  به گفته امیرحسینی، کسی 
لغو همکاری می شود که در نهایت به ماده 1۵ 
ارجاع شود، یعنی اول فرد به هیات اجرایی، 
سپس هیات مرکزی و در مرحله بعد به هیات 
عالی جذب )ماده 1۵( ارجاع می شود.  او ادامه 
داد: پرونده یک فرد برای تعیین تکلیف نهایی 
طبق قانون در سه محل بررسی می شود، اول 
کارگروه صلاحیت علمی و عمومی هیات 
اجرایی جذب پرونده ها را بررسی می کند 
سپس هیات اجرایی جذب بررسی کرده، در 
مرحله بعد توسط هیات مرکزی جذب بررسی 
می شود، اگر نظر دانشگاه تایید شود، شخص 
حداکثر ظرف ۲0 روز فرصت دارد اعتراض خود 
را به هیات عالی جذب ارسال کند و این هیات 
نیز مستقل از هیات اجرایی و هیات مرکزی 
جذب پرونده فرد را بررسی کرده و در نهایت 

نتیجه را اعلام می کنند. 

یک تالاب دیگر به طور کامل 
خشک شد

رئیس اداره محیط زیست شهرستان 
کرمانشاه از خشکی کامل تالاب هشیلان خبر 
داد و گفت: تنها بخش کوچکی از جانداران 
موجود در تالاب از طریق آبرسانی سیار 
زنده مانده اند. محمد حسین فلاحتی در 
گفت وگو با ایلنا از کرمانشاه ضمن اعلام 
این خبر افزود: همان گونه که پیش بینی 
می شد تالاب هشیلان در هفته های اخیر 
به صورت کامل خشک شد و در حال حاضر 
آب رسانی از طریق تانکرهای سیار برای زنده 
ماندن اندک جانداران موجود در تالاب در 
حال انجام است.  او گفت: دیگر تالاب ها و 
سراب های سطح استان نظیر سراب نیلوفر 
نیز یا به طور کامل خشک شده اند و یا در حال 
خشک شدن هستند اما برخی مکان های 
توریستی و تفریحی چون تحت اختیار 
سازمان محیط زیست نیستند بنابراین ما 
نمی توانیم برای نجات آنها اقدامی انجام 
دهیم.  او افزود: نگرانی اصلی ما حیات 
بسیاری از زیست مندانی است که به آب نیاز 
اساسی دارند مانند بسیاری از لاک پشت ها، 
قورباغه ها و گونه های کوچک تر که با توجه به 
سطح کم آب ممکن است برای تهیه غذا از 
آب خارج شوند و توسط حیوانات شکارچی 
دیگر شکار شوند.  فلاحتی تصریح کرد که 
بسیاری از ماهیان و آبزیان تالاب از بین 
رفته اند. او یکی از دلایل خشکی هشیلان را 

عدم پرداخت حقابه دانست. 

دکتر عقاب دستگیر شد
حفاظت  یگان  فرمانده  نوشت:  ایرنا 
محیط زیست استان تهران گفت: قاچاقچی 
گونه های حیات وحش ملقب به »دکتر 
عقاب« که به روش های مختلف در فضای 
مجازی اقدام به فروش گونه های ارزشمند و 

نادر حیات وحش می کرد، دستگیر شد. 
فرهاد زندی روز یکشنبه با اشاره به اینکه 
این فرد متخلف و سابقه دار با درج آگهی و 
نمایش های خاص، گونه های ممنوع، در 
حال انقراض یا حمایت شده را خرید و فروش 
می کرد، افزود: پس از دریافت دستور قضائی، 
ماموران اجرایی محیط زیست ضمن ورود به 
سکونتگاه این فرد، اقدام به بازرسی محل و 
دستگیری او کردند.  او با تاکید بر اینکه محل 
نگهداری گونه های حیات وحش توسط این 
فرد از مدتی قبل با هماهنگی های لازم تحت 
نظر و رصد یگان حفاظت محیط زیست استان 
تهران بود، تصریح کرد: ماموران در بازرسی از 
سکونتگاه این متخلف هفت گونه مشتمل بر 
بالابان، عقاب طلایی، عقاب پرپا، لیل )گونه ای 
شاهین(، راکون، گربه وحشی و همچنین 
چهار تاکسیدرمی از گونه های بالابان، شاهین، 
ترم تای )گونه کوچکی از شاهین( به همراه 
پنج عدد چشم بند مخصوص حمل پرندگان 
شکاری را کشف و ضبط کردند.  او یادآور شد: 
از ابتدای سال تاکنون هفت عملیات مشابه 
در برخورد با متخلفان قاچاق پرندگان توسط 
ماموران یگان حفاظت استان انجام شده است 
و تعداد چهار نفر دستگیر و به مراجع قضائی 
معرفی شدند همچنین در علمیات یادشده 
در مجموع تعداد ۲1 پرنده شکاری شامل 
سارگپه، دلیجه، کرکس، عقاب، جغد و سایر 

پرندگان شکاری کشف و ضبط شد. 

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس گفته نگرانی های مردم بحق است

روندحضورمهاجرانافغانبررسیمیشود
یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی گفته: طبق 
آخرین وضعیتی که ما از روند حضور مهاجران 
افغانستانی در ایران در کمیسیون امنیت ملی 
بررسی کردیم خوشبختانه این حساسیت 
در وزارت کشور و وزارتخانه های امنیتی 
وجود دارد. بحث ساماندهی شان به صورت 
جد پیگیری می شود، نکته مهم این است 
که انتظار داریم بین دستگاه های ذی ربط 
هماهنگی بیشتری به وجود بیاید که ما یک 
سیاست واحدی را در این موضوع داشته 

باشیم تا نگرانی مردم بر طرف شود. 
ایلنا، صحبت  با  فداحسین مالکی که 
می کرد، درباره بررسی آخرین وضعیت 
مهاجران افغاستانی در کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
شرح داده است که باتوجه به شرایط ۴ دهه 
افغانستان، همیشه کشور ما، پاکستان و 
برخی از کشورهای همسایه مهاجر پذیر و 
میزبان دوستان افغان که همزبان و هم کیش 

ما هستند، بوده اند. 
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی، توضیح 
داده: باتوجه به شرایط اخیری که در کشور 
به وجود آمده است و ورود زیاد مهاجران که 
بعضاً هم به صورت غیرقانونی وارد کشور ما 
می شوند، نگرانی هایی را برای مردم ما به 
وجود آورده که نگرانی های بحقی هم هست. 
از آن طرف به گفته سفیر سابق ایران در 
افغانستان: یک اتفاقاتی در این کشور رخ 
می دهد که قبل از حضور طالبان در کشور 
افغانستان سابقه نداشته است مثل کلیپی 
که علیه مردم ایران پخش می شود! من یک 
کلیپ مشاهده کردم بچه های کوچک افغان 
که دبستانی هستند و ذهن شان به این کارها 
قد نمی دهد، حرف های ضدامنیتی و دینی 
می زنند! این ها مبین این واقعیت است یک 
جریانی در پشت صحنه و خارج از مرزها 
در داخل افغانستان است و برخی را هدایت 
می کند تا چهره مردم افغانستان و آن هایی 

که سال ها در ایران بودند و زندگی کرده اند و 
با مردم ما به نوعی چفت شده اند را در ذهن 

مردم ایران بد کند. 
او با اشاره به اینکه باید دستگاه های 
امنیتی و سیاسی ما حساسیت بیشتری 
داشته باشند، گفته: طبق آخرین وضعیتی 
که ما در کمیسیون امنیت ملی بررسی کردیم 
خوشبختانه این حساسیت در وزارت کشور 
و وزارتخانه های امنیتی وجود دارد. بحث 
ساماندهی شان به جد پیگیری می شود، 
نکته مهم این است که انتظار داریم بین 
دستگاه های ذی ربط هماهنگی بیشتری به 
وجود بیاید که ما یک سیاست واحدی را در 
این موضوع داشته باشیم تا نگرانی مردم بر 

طرف شود. 
این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان 
این که دستگاه دیپلماسی ما در این خصوص 
نقش اساسی دارد، ادامه داده است که دستگاه 
دیپلماسی یا نماینده ویژه رئیس جمهور که 
اختیارات زیادی دارد باید در سیاست شان 
نسبت به طالبان که حاکمان فعلی افغانستان 
هستند، تجدیدنظر کنند، یعنی بدانند چه 

اتفاقاتی در کشور در حال رخ دادن است. 
او تاکید کرده: به صورت عینی مشاهده 
می شود بعضاً حرکت هایی صورت می گیرد 
که ذهن مردم ایران و افغان تغییر پیدا کند. 
به رغم اینکه سال های بسیاری تعداد زیادی 
از مردم افغانستان به دلایل شرایط آن کشور 
در کشور ما بودند و در بخش تولیدی و 
جاهای دیگر مشغول به کار بودند و مشکل 
خاصی نبود اما بعد از حضور حاکمان فعلی 
این حساسیت در کشور به وجود آمد. این 
حساسیت نه این که فقط در مردم ایران باشد 
بلکه در مسئولین هم به وجود آمده است که 

باید رسیدگی شود. 
مالکی گفته: روند کاری که در حال حاضر 
وزارتخانه های کشور و اطلاعات و خارجه 
پیگیری می کنند روند خوبی است اما باید 
تغییر نگاه در دستگاه دپیلماسی ما به وجود 

بیاید. 

رئیس پلیس راهور تهران بزرگ با ارائه آمار تلفات نیمه اول سال 14۰2 گفته ۶۰ 
درصد تصادفات منجر به فوت در پایتخت، در بزرگراه ها اتفاق افتاده

مرگ۳00نفردرتصادفاتجادهای؛طی6ماه
در نیمه نخست امسال، نزدیک ۳00 نفر 
در حوادث رانندگی در پایتحت جان خود را 
ازدست داده اند؛ این خبری است که سرهنگ 
ابوالفضل موسوی پور، رئیس پلیس راهور 
تهران بزرگ در حاشیه اجرای طرح شکار که 
در ساعات پایانی شنبه شب در بزرگراه های 
درجمع  حضور  با  شد،  برگزار  پایتخت 
خبرنگاران، اعلام کرده. او در آن جمع گفته: 
در ساعات پایانی شب و ساعات آغازین بامداد 
شاهد خلوتی معابر و به خصوص بزرگراه ها در 
پایتخت هستیم و همین موضوع سبب شده تا 
نوع رانندگی برای برخی از رانندگان در طول 
شب با ساعات روز متفاوت باشد. در این شرایط 
معمولا هنگام شب  سرعت خودروها افزایش 
پیدا کرده و به تبع آن احتمال ارتکاب تخلفات 

حادثه ساز نیز بیشتر می شود. 
موسوی پور با بیان اینکه عمده رانندگان 
همواره قوانین و مقررات را رعایت می کنند، 
ادامه داده: در این میان درصد اندکی از 
رانندگان با سوءاستفاده از خلوتی معابر، مرتکب 
تخلفات حادثه ساز رانندگی نظیر رانندگی با 
سرعت غیرمجاز، لایی کشی، انجام حرکات 
نمایشی و... شده و امنیت ترافیکی را برای دیگر 
رانندگان به خطر می اندازند، پلیس راهور نیز 
در راستای تامین امنیت ترافیکی و کاهش 
تصادفات ناشی از این تخلفات طرح شکار را 
با هدف تشدید برخورد با تخلفات حادثه ساز 
رانندگی در طول شب را به اجرا درآورده است. 
رئیس پلیس راهور تهران بزرگ با بیان 
اینکه در اجرای این طرح تیم های محسوس 
و نامحسوس پلیس راهور در معابر پایتخت و 
به خصوص بزرگراه ها مستقر می شوند، گفته: 
این تیم ها با تخلفات رانندگی حادثه ساز نظیر 
سرعت و سبقت غیرمجاز، انجام حرکات 

نمایشی و...  برخورد می کنند. 
موسوی پور ادامه داده: در نیمه نخست 
امسال، متاسفانه نزدیک ۳00 نفر در حوادث 
رانندگی در پایتخت جان خود را ازدست دادند. 
از سوی دیگر آمارهای ما نشان می دهد که 

حدود 60 درصد تصادفات منجر به فوت در 
پایتخت، در بزرگراه ها رخ داده است. همچنین 
۵۵ درصد تصادفات منجر به فوت در تهران در 
طول شب اتفاق افتاده است. همین موضوع 
ضرورت اجرای طرح شکار را به خوبی نشان 

می دهد. 
او با بیان اینکه ۳۹ درصد این گونه تصادفات 
مربوط به عابران پیاده و ۵۴ درصد مربوط به 
موتورسیکلت سواران است، افزوده: درچنین 
شرایطی، پلیس راهنمایی و رانندگی تهران 
بزرگ وظیفه خود دانست که اجرای طرح 
تشدید برخورد با تخلفات حادثه ساز در طول 
شب در بزرگراه های پایتخت را از امشب آغاز 
کند و همکاران ما در این طرح برخوردی جدی 
با رانندگانی خواهند داشت که با تخلفات 
حادثه ساز خود، آرامش را از دیگران سلب کنند.  
رئیس پلیس راهور تهران بزرگ درباره مصادیق 
تخلفات رانندگی که پلیس با آن برخورد خواهد 
کرد، توضیح داده: همان طور که گفتم حرکات 
مارپیچ و سرعت و سبقت غیرمجاز تنها بخشی 
از تخلفات حادثه ساز رانندگی درطول شب را 
تشکیل می دهد. همچنین تردد خودروهای 
سنگین در لاین تندروی بزرگراه ها و استفاده 
از بوق شیپوری نیز جزو این تخلفات محسوب 
می شود و همچنین یکی دیگر از تخلفاتی که 
احتمال تصادف را به ویژه در طول شب افزایش 

می دهد، توقف در حاشیه بزرگراه ها است. 
موسوی پور با بیان اینکه تردد عابران پیاده 
و موتورسواران به خصوص موتورسیکلت های 
دارای چراغ های معیوب، خطر وقوع تصادفات 
جرحی و فوتی را در طول شب افزایش 
می دهد، افزوده: در بسیاری از حوادث رانندگی 
به خصوص در طول شب، عامل اصلی حادثه 
در محل حضور ندارد و بعد از ارتکاب به تخلف 
از محل می گریزد. به همین دلیل لازم است 
برخورد با رانندگانی را که در طول شب دست 
به انجام این تخلفات می زنند، تشدید کنیم تا 
امنیت ترافیکی و آرامش شبانه در بزرگراه های 

تهران افزایش یابد. 

آرمان ملی: معاون بهداشت وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی، روز گذشته نسبت به سیر باسرعت پیر شدن جمعیت 
ایران هشدار داده و گفته درحالی ایران جمعیت سالمند خود 
را طی 2۰ سال، دو برابر می کند که این اتفاق در دنیا طی 1۰۰ 
سال اتفاق می افتد! حسین فرشیدی، پیامی به مناسبت روز 
جهانی سالمند، منتشر کرده و در این پیام به ارائه این آمار به 
ظاهر ساده اما بسیار پیچیده و هشداردهنده پرداخته است. 
هرچند به اعتقاد این نماینده وزارت بهداشت کشورمان، 
امید به زندگی زیاد شده و نرخ باروری هم در قرن بیستم کم 
شده برای همین کل دنیا در حال پیرشدن هستند. فرمولی 
که به نظر نمی رسد برای ایران مصداق داشته باشد؛ در شرایط 
نابسامان اقتصادی، زمانی که افراد از تامین معاش روزانه خود 
و خانواده شان درمانده اند، نه تنها ازدواج ها کم و کمتر می شود 
که فرزندآوری هم به محاق می رود و بنابراین طبیعی است که 
جمعیت سالمندان با سرعتی بسیار بالاتر از سایر کشورهای دنیا 
بیشتر و بیشتر شود و به گفته آقایان در همین 2۰ سال آینده 

شاهد ایرانی پیر باشیم با مردمی تنها و خسته. 

    راهکارهای کلیشه ای و بی ثمر
بد نیست سری به صحبت های معاون بهداشت وزارت 
بهداشت بزنیم که در پیام خود آورده است کشور ما هم 
مثل بقیه دنیا دستخوش پیر شدن است و همان طور که 
گفتیم از کاهش نرخ باروری )بدون بررسی دلایل آن( و 

افزایش امید به زندگی یاد کرده. 
او از ضرورت اصلاح ساختار جمعیتی یاد کرده 
و بدیهی دانسته که تغییرات جمعیت شناختی در 
سیاستگذاری های کلان وزارت بهداشت و به طور ویژه 

معاونت بهداشت مد نظر قرار دارد. 
او توضیح داده که یکی از راهکارهای مواجهه با 
تغییرات یاد شده، اصلاح ساختار جمعیتی از طریق 
حفظ و ارتقای جوانی جمعیت با هدف پویایی جمعیت 
است. یکی از پیامدهای مثبت این سیاست وجود نیروی 
انسانی جوان لازم برای حمایت و مراقبت از جمعیت 
سالمندانی است که شمار آنها به طور روزافزونی در حال 
افزایش است. همان طور که می خوانید، این ها حرف های 
کلیشه ای هستند که از دلشان نمی شود راهکاری دقیق و 

منطقی بیرون کشید. 

    قطار سریع السیر پیری
این مقام وزارت بهداشت پس از حل مشکل افزایش 
سریع السیر سن به سراغ سالمندان کنونی و امکاناتی 
که قرار است برایشان فراهم شود رفته تا دیرتر از کار 
بیفتند. فرشیدی گفته: هدف همه اقدامات معاونت 
بهداشت در حیطه سلامت سالمندان، حفظ و ارتقای 
سلامت جسمی، به تعویق انداختن وابستگی و ناتوانی، 
برخورداری سالمندان از سلامت روانشناختی و حفظ 
نشاط و سرزندگی و مشارکت آنان در جامعه است. 
البته بدیهی است این مهم تنها وقتی تحقق می یابد که 
مراقبت های سلامتی مطلوب از زمان پیش از تولد، آغاز و 
در کلیه مراحل بعدی زندگی تداوم یابد. فردی که سالم 
پیر می شود امکان بیشتری برای داشتن مشارکت فعال 
در خانواده و جامعه و برخورداری از زندگی باکیفیت 

خواهد داشت. 
او در نهایت اظهار امیدواری کرده که با همراهی، 
همدلی و همکاری همه جانبه تمامی سازمان ها و 
دستگاه های دولتی و غیردولتی و ترویج گفتمان 
اندیشه،  صاحبان  بین  مشترک  عملی  و  علمی 
سیاست گذاران و مجریان شاهد عملیاتی شدن 
و اجرای سند ملی سالمندان و در پی آن تحقق 
جامعه ای سالم و پویا باشیم که در آن آحاد جامعه 
فرصت تجربه یک دوره سالمندی سالم، موفق و فعال 

را داشته باشند. 

    این جمعیت جوان می شود؟ 
اما بد نیست در انتها هم سری به سیاست های افزایش 
جمعیت دولت بیندازیم که به نظر می خواهد به هر قیمتی 
جمعیت را جوان کند. سری به یکسری ممنوعیت ها 
می اندازیم که در زمان خود بسیار پرحاشیه و مساله ساز 
شد. ممنوعیت غربالگری و یا محدودیت و ممنوعیت 
فروش ابزار پیشگیری از بارداری. اموراتی که به نظر در 
افزایش جمعیت ناسالم و معلول هم مناسب نباشد چه 
رسد به اینکه جمعیت و فرزندان سالم بیشتر شده و در 

آینده به پیر نشدن کشور کمک کنند. 

پیــر   می شودایــــــــــــران
 با این دست فرمان 

    »آرمان ملی« با نگاهی به شرایط اجتماعی برای ازدواج و فرزندآوری،   به 
ادعای وزارت بهداشت در افزایش امید به زندگی نگاهی انداخته است


